

# الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23 – 27 آذار/مارس 2024



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## الجزء الرفيع المستوى من المناقشة العامة

التخفيف من الآثار الإنسانية للحرب:  
دور البرلمانات

مناقشة منظمة ضمن إطار الذكرى السنوية الـ75 لاتفاقيات جنيف للعام 1949

الاثنين، 25 آذار/مارس 2024، 10:00 – 11:00

المدرج D (الطابق الأول)، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

### مذكرة توضيحية

لا يزال العالم يواجه تحديات كبيرة بسبب النزاعات المسلحة الجارية وحالات العنف. وفقاً للجنة الصليب الأحمر الدولية، يرد أكثر من 100 نزع مسلح في العالم اليوم، حيث يقع الناس والمجتمعات في مرمى نيران الحرب والعنف ويعانون من آثارها. وتنشب بعض هذه النزاعات بين الدول، ولكن يحدث الكثير منها داخل حدود دولة واحدة - تعارض مختلف الجماعات المسلحة من غير الدول، بمشاركة القوات الحكومية أو من دونها.

والآثار الإنسانية الناجمة عن الحروب مستمرة ومدمرة. تجبر النزاعات في جميع أنحاء العالم الناس على الفرار من منازلهم ومفارقة أحبائهم على أمل العثور على الأمان في مكان آخر. وفقاً للمفوضية السامية للأمم المتحدة لشؤون اللاجئين، أدت الحرب والعنف إلى نزوح عالمي إلى ما يقدر بنحو 114 مليون بحلول نهاية أيلول/سبتمبر 2023. وتشمل التحديات الأخرى الناجمة عن الواقع الراهن للنزاعات المسلحة استخدام الأسلحة المتفجرة في المناطق الحضرية والمناطق المأهولة بالسكان، وتعطيل تعليم ملايين الأطفال والمراهقين، والعنف الجنسي كسلاح من أسلحة الحرب وأثره على الضحايا، والهجمات على المرافق الطبية والموظفين الطبيين.



والآن، أكثر من أي وقت مضى، لا بد من التقيد بقواعد القانون الدولي الإنساني، وقانون اللاجئين، وقانون حقوق الإنسان، التي توفر الحماية للمتضررين من النزاعات المسلحة. يصادف العام 2024 الذكرى السنوية الـ 75 لاتفاقيات جنيف للعام 1949، التي هي في صميم القانون الدولي الإنساني. هذه المجموعة من المعايير تحمي الأشخاص الذين لم يشاركوا أو لم يعودوا يشاركون في النزاع المسلح، وتضع قيوداً على الأساليب التي تخاض بها الحروب. واتفاقيات جنيف وبروتوكولاتها الإضافية، تتضمنها أهم القواعد الرامية إلى الحد من المعاناة التي تسببها الحرب والتخفيف من آثارها، تعتبر مفيدة في معالجة المسائل الإنسانية التي تطرحها النزاعات المسلحة اليوم.

وفي سياق المناقشة العامة للجمعية العامة الـ 148 للاتحاد البرلماني الدولي بعنوان الدبلوماسية البرلمانية: بناء الجسور من أجل السلام والتفاهم، يجمع هذا الجزء الرفيع المستوى بين الجهات الفاعلة الدولية الرئيسية لتسليط الضوء على الآثار الإنسانية للحرب والطريقة التي تؤدي بها البرلمانات دوراً في التخفيف من هذه الآثار. وفي الجزء الأول، سيركز الجزء على الآثار الإنسانية للحرب، ولا سيما في ما يتعلق بالسكان المشردين والعنف الجنسي في النزاعات. وفي الجزء الثاني، سينظر الجزء في دور القانون الدولي الإنساني، مع الاحتفال بالذكرى السنوية الـ 75 لاتفاقيات جنيف.

وستدعى البرلمانات إلى التفكير في الطريقة التي يمكن بها للدبلوماسية البرلمانية أن تساهم في منع نشوب النزاعات المسلحة والحد من آثارها الإنسانية عبر تعزيز ودعم القانون الدولي الإنساني وقانون اللاجئين وأطر قانون حقوق الإنسان.



\*\*\*\*\*

## جدول الأعمال

الكلمة الافتتاحية تلقيها معالي الدكتور توليا أكسون، رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي  
10:00  
(أو فوراً بعد مناقشة  
البند الطارئ)

10:10 – 10:40 الجزء الأول: الآثار الإنسانية للحرب – التركيز على التشرد والعنف الجنسي

كلمة رئيسية يلقها السيد فيليبو غراندي، المفوض السامي لشؤون اللاجئين في  
الأمم المتحدة، بشأن التشرد نتيجة للحرب

كلمة رئيسية تلقيها السيدة برامبلا باتن، الممثلة الخاصة للأمين العام للأمم المتحدة  
بشأن العنف الجنسي في النزاع، حول آثار العنف الجنسي في الحرب

جلسة أسئلة وأجوبة مع أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي في الجلسة العامة، تديرها  
رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي

11:00 – 10:40 الجزء الثاني: الاحتفال بالذكرى السنوية الـ75 لاتفاقيات جنيف – أهمية احترام  
القانون الدولي الإنساني للتخفيف من الآثار الإنسانية للحرب

كلمة رئيسية يلقها السيدة ميريانا سبولياريك إيغر، رئيسة لجنة الصليب الأحمر  
الدولية، بمناسبة الذكرى السنوية الـ75 لاتفاقيات جنيف

جلسة أسئلة وأجوبة مع أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي في الجلسة العامة، تديرها  
رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي

كلمة ختامية تلقيها رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي بشأن أهمية اتفاقيات جنيف





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 148th IPU Assembly

## Geneva, 23–27 March 2024

### High-Level Segment of the General Debate

#### Mitigating the humanitarian consequences of war: The role of parliaments

##### *Debate organized within the framework of the 75th anniversary of the 1949 Geneva Conventions*

Monday, 25 March 2024, 10:00–11:00,  
Amphitheatre D (level 1), International Conference Centre Geneva (CICG)

#### **Concept Note**

The world is still facing major challenges due to ongoing armed conflicts and situations of violence. According to the International Committee of the Red Cross (ICRC), there are more than 100 armed conflicts in the world today, where people and communities are caught in the crossfire of war and violence and are suffering from its consequences. Some of these conflicts play out between States, but many more occur within the borders of a single State – opposing different non-State armed groups, with or without the involvement of government forces.

The humanitarian consequences raised by wars persist and are devastating. Conflicts around the world are forcing people to flee from their homes and leave their loved ones behind in the hope of finding safety elsewhere. According to UNHCR, the UN Refugee Agency, war and violence drove global displacement to an estimated 114 million by the end of September 2023. Other challenges brought by the current reality of armed conflicts include the use of explosive weapons in urban and populated areas, disruption in the education of millions of children and adolescents, sexual violence as a weapon of war and its impact on victims, and attacks on medical facilities and personnel.

Now, more than ever, it is crucial to abide by the rules of international humanitarian law (IHL), refugee law and human rights law, which afford protection to those affected by armed conflicts. 2024 marks the 75th anniversary of the Geneva Conventions of 1949, which are at the core of IHL. This set of norms protect people who are not or are no longer taking part in armed conflict, and they place limits on the ways in which wars are fought. The Geneva Conventions and their Additional Protocols, by containing the most important rules aimed at limiting the suffering caused by warfare and alleviating its effects, are instrumental to tackling the humanitarian issues presented by today's armed conflicts.

In the context of the 148th IPU Assembly general debate entitled *Parliamentary diplomacy: Building bridges for peace and understanding*, this high-level segment brings together key international actors to highlight the humanitarian impacts of war and how parliaments play a role in mitigating these impacts. In the first part, the segment will focus on the humanitarian impacts of war, in particular with regard to displaced populations and sexual violence in conflicts. In a second part, the segment will look at the role of IHL, as the 75th Anniversary of the Geneva Conventions is marked.

Parliaments will be invited to reflect on how parliamentary diplomacy can both contribute to the prevention of armed conflicts and limit their humanitarian consequences by strengthening and upholding IHL, refugee law and human rights law frameworks.

E

#IPU148

\*\*\*\*\*

## Agenda

10:00

*Welcome remarks by Dr. Tulia Ackson, IPU President*

*(or immediately  
after the  
emergency item  
debate)*

10:10 – 10:40

### **Part 1: Humanitarian consequences of war – a focus on displacement and sexual violence**

*Keynote address by Mr. Filippo Grandi, UN High Commissioner for Refugees, on displacement as a consequence of war*

*Keynote address by Ms. Pramila Patten, Special Representative of the UN Secretary-General on Sexual Violence in Conflict, on the consequences of sexual violence in war*

Q&A with IPU Members in the plenary, moderated by the IPU President

10:40 – 11:00

### **Part 2: Marking the 75th anniversary of the Geneva Conventions – the importance of upholding IHL to mitigate the humanitarian impacts of war**

*Keynote address by Ms. Mirjana Spoljaric Egger, President of the ICRC, on the 75th Anniversary of the Geneva Conventions*

Q&A with IPU Members in the plenary, moderated by the IPU President

*Closing remarks by the IPU President on the importance of the Geneva Conventions*